
                                                                                                                                     

ПРОТОКОЛ № 3

Засідання Міжконфесійної ради з питань військового капеланства при Міністерстві оборони 
України

 Дата:                  23 cічня 2023 року                                                                            
 Час:                    10:00 - 12:00

Місце проведення: кімната № 118, Центральний будинок офіцерів Збройних Сил
України (вул. Грушевського 30/1, м. Київ).  

ПОРЯДОК ДЕННИЙ: 

1. Переобрання секретаря Ради 
2. Щодо визнання державою дипломів про вищу духовну освіту (запрошений Юрій 
Решетніков, заступник голови з питань співпраці з церквами і РО при МОН)
3. Щодо підвищення граничного віку для військових капеланів (УЄЦ).
4. Розгляд листа від СВК від 20.10.2023 щодо правопорушень зі сторони військових 
капеланів ЗСУ.
5. Інше.

ПРИСУТНІ:
1. Пастор-капелан Василь ХІМІЧ, уповноважений представник ВСЦ ЄХБ, Голова Комітету 
військового капеланства ВСЦ ЄХБ, Голова Ради;
2. Ділявер САІДАХМЕТОВ, уповноважений представник Духовного управління мусульман 
України "УММА", голова правління “УММА”, секретар Ради;
3. о. Іван ІСАЙОВИЧ, уповноважений представник Мукачівської єпархії УГКЦ, священник;
4. о. Мартин АНДЯЛОШІ заступник уповноваженого представника Мукачівської єпархії 
УГКЦ;
5. о. Андрій ЗЕЛІНСЬКИЙ, заступник уповноваженого представника УГКЦ, заступник 
керівника Департаменту військового капеланства Патріаршої курії УГКЦ;
6. Олександр МЕЛЬНИК, представник УГКЦ;
7. Василь ПОВОРОЗНЮК, заступник уповноваженого представника ВСЦ ЄХБ;
8. Юрій САБАДАШ, заступник уповноваженого представника Релігійного центру “Рада      
християнських церков та релігійних організацій “Скинія”;
9. Олексій ДЕНІСОВ, уповноважений представник релігійної організації “Релігійний центр 
“Союз Єврейських Громад Месіанського Іудаїзму”, священник;
10. Федір ВІЗАУЛІН, представник релігійної організації “Релігійний центр “Союз 
Єврейських Громад Месіанського Іудаїзму”;
11. Тарас БАНАС, уповноважений представник Української Євангельської Церкви, 
начальник штабу Духовного управління капеланів УЄЦ;
12. Володимир КРУЧІНІН, заступник уповноваженого представника УЄЦ;
13. імам Мухаммад Мамутов, заступник уповноваженого представника ДУМУ «Умма», 
заступник  муфтія ДУМУ «Умма»
14. Павло ЗОРЕНКО, заступник уповноваженого представника Української Церкви 
Християн Віри Євангельської;
15. єпископ Павло ГОНЧАРУК, уповноважений представник РКЦ;
16. Олександр ГРИША, заступник уповноваженого представника РКЦ;
17. Полковник Олексій ТЕРЕЩУК, начальник Служби військового капеланства Збройних 
Сил України Апарату Головнокомандувача Збройних Сил України; 
18. Юрій ЗУБРИЦЬКИЙ, головний спеціаліст відділу з гендерних питань та зв’язків з 
релігійними організаціями Департаменту гуманітарного забезпечення Міністерства оборони 
України;
19. Юрій РЕШЕТНІКОВ, заступник голови Громадської ради з питань співпраці з церквами і 
релігійними організаціями при МОН України;
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20.  Майор Діана КОПАНИЦЯ, начальник управління гуманітарного забезпечення 
Міністерства оборони України;
21. Підполковник Сергій САХНО, начальник Сектора військового капеланства Державної 
спеціальної служби транспорту.

Голова Ради запропонував голосуванням затвердити Порядок денний Ради.

Голосували:
За - 9;
Проти - 0;
Утримались - 0. 

ЗГІДНО ПОРЯДКУ ДЕННОГО 

І. СЛУХАЛИ:

1. Василя ХІМІЧА, голову Ради, щодо необхідності переобрання секретаря Ради, як це було 
обговорено членами Ради під час першого засідання;
2. о. Андрія ЗЕЛІНСЬКОГО – який запропонував обрати секретарем Ради представника 
Духовного управління мусульман України «Умма»; 
3. інших пропозицій не поступало.

Голосували:
За - 8;
Проти - 0;
Утримались - 1.

УХВАЛИЛИ: обрати секретарем Міжконфесійної Ради уповноваженого представника 
ДУМУ «Умма» Ділявера САІДАХМЕТОВА. 

ІІ. СЛУХАЛИ:

1. Юрій РЕШЕТНІКОВА, заступника голови Громадської ради з питань співпраці з церквами 
і релігійними організаціями при МОН України щодо визнання державою дипломів про вищу 
духовну освіту. Проінформував про поточне ситуацію із визнанням державою про вищу 
духовну освіту, та про можливі зміни у ЗУ «Про вищу освіту», які вплинуть на визнання 
дипломів про вищу духовну освіту. Також повідомив про можливі зміни алгоритму визнання  
документів про вищу духовну освіту, які будуть означати визнання документів на рівні 
вказаному у дипломі. Ці зміни призведуть до скорочення кількості священнослужителів, які 
можуть претендувати на посаду військового капелана. 
2. о. Андрія ЗЕЛІНСЬКОГО, який нагадав, що згідно із ЗУ «Про Службу військового 
капеланства» за 5 років після ухвалення (а саме в листопаді 2026 року), необхідною умовою 
для отримання посади військового капелана є вища богословська освіта, але не вказаний 
рівень кваліфікації. І це варто взяти до уваги. Запропонував звернутися від імені МКР до 
відповідних органів із пропозицією створення винятку щодо визнання дипломів рівня 
«бакалавр» осіб, що претендують на посади військових капеланів.
3. єпископа Павла ГОНЧАРУКА, який запропонував брати до уваги внутрішнє визнання 
різними конфесіями кваліфікаційної придатності священнослужителів, які претендують на 
посади військових капеланів. Також запропонував змінити правила акредитації державою 
духовних навчальних закладів різних конфесій, щоби полегшити їм можливість розпочати 
навчальний процес.
4. Юрій РЕШЕТНІКОВА, який поінформував про існуючий алгоритм ліцензування духовних 
вищих навчальних закладів, який є досить демократичним і дає можливості духовним ВНЗ 
отримувати державне визнання. При цьому зазначив, що дане питання не видноситься 
напряму до даного пункту порядку денного.
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5.  о. Андрія ЗЕЛІНСЬКОГО, який запропонував подати до ВРЦРО пропозицію щодо 
внесення правки до законопроекту 10177, щодо визнання дипломів рівня «бакалавр» як 
винятку для військових капеланів.

Голосували:
За - 9;
Проти - 0;
Утримались - 0.

ІІІ. СЛУХАЛИ:

1. Тараса БАНАСА, який поінформував про звернення УЄЦ до народного депутата Лариси 
Білозір стосовно питання можливості підвищення граничного віку для військових капеланів, 
результати звернення та відповідь народного депутата, згідно із якою у комітеті ВРУ на 
опрацюванні знаходиться ряд законодавчих ініціатив, спрямованих на врегулювання 
аналогічних пропозицій. 
2. о. Івана ІСАЙОВИЧА, який зазначив, що обговорював дану ініціативу із декількома 
народними депутатами, а також із діючими військовослужбовцями бойових бригад ЗСУ. За 
його інформацією дана ініціатива не сприймається прихильно у середовищі 
військовозобов’язаних і чинних військовослужбовців. Зазначив необхідність звернення уваги 
на даний факт, адже така законодавча ініціатива може бути сприйнята, як спроби підвищення 
граничного віку для усіх військовозобов’язаних, а не тільки військових капеланів. 
3. полковника Олексія ТЕРЕЩУКА, який зазначив, що подібні офіційні звернення вже 
надходили на адресу ЗСУ та отримали негативну відповідь, адже з точку зору військового 
командування підвищення граничного віку є недоречним. Це пов’язано із тими вимогами 
(насамперед, фізичними), які ставляться до офіцерів у ЗСУ.
4. о. Андрія ЗЕЛІНСЬКОГО, який зазначив, що військове капеланство перебуває у періоді 
становлення та питання законодавчого врегулювання багатьох сфер ще не завершено та 
підкреслив необхідність розробки проекту внесення змін до ЗУ «Про службу військового 
капеланства». Зокрема у питаннях, які стосуються фізичного стану, віку та освіти. 
Запропонував створити робочу групу для розробки законопроекту щодо внесення змін до ЗУ 
«Про службу військового капеланства».
5. Василя ХІМІЧА, який запропонував кожній конфесії подати у тижневий термін 
кандидатуру свого представника у даній робочій групі.

Голосували:
За - 9;
Проти - 0;
Утримались - 0.

ІV. СЛУХАЛИ:
 
1. Полковника Олексія ТЕРЕЩУКА, який поінформував про випадки неетичної поведінки 
військових капеланів і порушення ними статутних норм ЗСУ, звернув увагу релігійних 
організацій на їх відповідальність за відбір таких кандидатів. Також відмітив недостатню 
врегульованість механізму відкликання мандатів військових капеланів
2. о. Андрія ЗЕЛІНСЬКОГО, який зазначив, що у питанні порушення статутних норм, 
покарання для військових капеланів має бути таке саме, як і для інших офіцерів ЗСУ, що 
вчиняють аналогічні правопорушення. Також підкреслив необхідність виховної та 
превентивної роботи з боку релігійних організацій і важливість розробки алгоритму 
відкликання мандату, що теж має стати одним з пунктів розгляду робочої групи МКР.
3. єпископа Павла ГОНЧАРУКА, який наголосив на необхідності дисциплінарного 
покарання капеланів у таких випадках з урахуванням обставин – чи це одиничний випадок, 
чи повторювана дія, а також – процедури позбавлення мандату.
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4. Полковника Олексія ТЕРЕЩУКА, який зазначив, що процедура позбавлення мандату 
військових капеланів також потребує внесення змін до положення про «Проходження 
військової  служби» і це теж необхідно врахувати. 
5. о. Андрія ЗЕЛІНСЬКОГО, який запропонував у рамках робочої групи розробити механізм 
позбавлення мандату на підставі дисциплінарних порушень.

Голосували:
За – 9;
Проти – 0;
Утримались – 0.

V. ІНШЕ:
1. о. Андрій ЗЕЛІНСЬКИЙ запропонував СВК подбати про те, щоби посада військового 
капелана передбачала наявність військового автомобіля. На даний момент, автомобілі навіть 
придбані за кошти релігійних організацій стають на баланс в/ч, але капеланам не належать і 
пальне теж не виділяється. Також запропонував, аби помічник військового капелана також 
виконував функції водія військового капелана. По даному пункту полковник Олексій 
ТЕРЕЩУК повідомив, що СВК ведеться робота зі створення мобільного духовного центру, 
який забезпечуватиме військових капеланів автомобілями.
2. о. Андрій ЗЕЛІНСЬКИЙ звернув увагу не нерівномірний розподіл військових капеланів у 
військових шпиталях. Адже є шпиталі на тисячі осіб, а є маленькі шпиталі – на 50 осіб. За 
штатним розкладом у кожному з таких шпиталів передбачена 1 капеланська посада. 
Запропонував збільшити кількість військових капеланів у штаті в залежності від кількості 
пацієнтів шпиталю. По даному пункту полковник Олексій ТЕРЕЩУК повідомив, що 
аналогічна ситуація є і в бойових бригадах. Водночас його позицією переконання у 
необхідності наявності капелана у кожному лінійному чи окремому батальйоні. Однак 
питання укомплектованості наявних підрозділів військовими капеланами все ще невирішене.
3. о. Андрій ЗЕЛІНСЬКИЙ звернув увагу на неврегульованість питання, коли бригаду ТРО 
реорганізують у механізовану бригаду, окремі батальйони стають лінійними батальйонами і 
усі посади військових капеланів батальйонів скорочуються. В результаті – кількість о/с 
лишається такою, що й була, а кількість капеланів – зменшується. Запропонував у такому 
випаду зберігати капеланські посади в реорганізованих окремих батальйонах. Полковник 
Олексій ТЕРЕЩУК повідомив, що у такому випадку військовим капеланам пропонують 
можливості переведення в інші бригади. Також зазначив необхідність внесення змін до 
нормативних актів задля внесення у штат кожного батальйону капеланської посади. Хоча це 
й поглибить неповну укомплектованість капеланами ЗСУ.
4. Обговорювалася ситуація, коли у ЗСУ на посади військових капеланів призначаються в.о. 
військових капеланів, військовослужбовці, які прийшли на посаду помічника військового 
капелана. Полковник Олексій ТЕРЕЩУК поінформував про ставлення СВК до подібних 
випадків і пояснив причини їх виникнення. Також рекомендував мобілізованим 
священнослужителям розглядати можливість отримання мандату та отримання посади 
військового капелана.
5. Василь ХІМІЧ підняв питання щодо внесення змін до Положення про Міжконфесійну 
Раду. Юрій ЗУБРИЦЬКИЙ нагадав, що проект внесення змін до Положення сформований і 
був направлений на розгляд релігійним організаціям. Члени Ради погодилися розглянути 
запропонований проект внесення змін до Положення про МКР та внести свої зауваження на 
наступному засіданні Ради.

23.01.2024

Голова Міжконфесійної ради                           Хіміч В.М.

Секретар                                                              Саідахметов Д.С.


